## الملخص

تعد المناز عات الدولية المتعلقة بالحدود من أخطر المناز عات وأكثر ها حساسية مقارنة بالمناز عات الدولية الأخرى ، وذلك لكونها تتعلق بسيادة واستقلال الدول.

ومن الجدير بالملاحظة إن القاعدة جرت في القانون الدولي والتعامل الدولي كذلك على تسوية نزاعات الحدود من خلال التفاوض بين أطراف النزاع وصولاً إلى إبرام اتفاقات بهذا الخصوص وفي حالة عدم التوصل إلى اتفاق بين الأطراف المعنية فيعرض النزاع على جهة قضائية دولية تعنى بتسوية النزاعات القانونية ، إذا ما علمنا إن معظم النزاعات الحدودية ذات طابع قانوني ، وهذه الجهة قد تكون محكمة دولية أو محكمة تحكيم .

ومما لاشك فيه إن محكمة العدل الدولية التي تعد من الأجهزة الرئيسية للأمم المتحدة مهمتها الأساسية الفصل بالمناز عات القانونية بين الدول .

ومن الجدير بالذكر أن عدم تسوية النزاع الحدودي بين العراق والكويت على وفق الطرق المذكورة ، بالإضافة إلى غياب التحديد الدقيق لخط الحدود ، قد أدى إلى نشوب نزاع مسلح بين البلدين في تسعينيات القرن الماضي ، ذلك النزاع الذي عرف بحرب الخليج الثانية بالإضافة إلى خلق أزمات اقتصادية وسياسية واجتماعية ، وكان من نتيجة ذلك تدويل قضية ترسيم الحدود العراقية الكويتية وإخراجها من صميم الاختصاص الداخلي لطرفي النزاع إلى أروقة الأمم المتحدة ممثلة أبمجلس الأمن الدولي وتحت مظلة الفصل السابع من الميثاق في سابقة خطيرة وغير مألوفة في التعامل الدولي .

وعليه يعد هذا الموضوع جدير بالدراسة ، وقد جاءت الرسالة منتظمة في ثلاثة فصول ، الأول تناول مفهوم الحدود الدولية وكيفية تحديدها كمدخل نظري للموضوع وبعد ذلك جاء الفصل الثاني ليوضح المحاولات التي جرت من أجل ترسيم الحدود بين البلدين في ضوء اتفاقيات تحديد الحدود ، أما الفصل الثالث تعرض إلى إشكالية ترسيم الحدود على وفق قرارات مجلس الأمن ، حيث إن هذه العملية يقوم بها المجلس للمرة الأولى منذ تأسيس منظمة الأمم المتحدة ، ومما لاشك فيه إن عملية كهذه تعد نزاعاً حدودياً ذات طابع قانوني تكون الجهة المختصة بتسويته والفصل فيه محكمة العدل الدولية على اعتبارها تمثل الجهاز القضائي الدولي.

## **Abstract**

Is of international disputes relating to the borders of the most serious disputes and the most sensitive compared to "other international disputes, so as they relate to the sovereignty and independence of nations.

It is worth noting that case took place in international law and international relations as well as to settle the border disputes through negotiation between the parties to the conflict all the way "to the conclusion of agreements in this regard, and in case of failure to reach agreement between the parties concerned presents the conflict on the point of international judicial means to settle legal disputes, Given that most of the border disputes of a legal nature, and this party may be an international court or arbitration tribunal

It is no doubt that the International Court of Justice, one of the principal organs of the United Nations mission essential chapter of legal disputes between states.

It is worth mentioning that the failure to settle the border dispute between Iraq and Kuwait, according to "the ways mentioned, in addition to the absence of precise boundary line, has led to the outbreak of armed conflict between the two countries in the nineties of the last century, the conflict that defined Gulf War II in addition to creating economic and political crises and social, with the result that the internationalization of the issue of demarcation of the Iraq-Kuwait border and remove them from the heart of the domestic jurisdiction of the parties to the dispute to the corridors of the United Nations represented "the UN Security Council and under the umbrella of Chapter VII of the Charter in a dangerous precedent and is familiar in dealing internationally.

And it is this topic worthy of study, came the message regularly in three chapters, first with the concept of international borders and how to select an input theory of the subject and then came the second quarter to show attempts to demarcate the border between the two countries in light of international conventions, the third chapter was to the problem of demarcation of the border in accordance with Security Council resolutions, as this process is carried out by the Council for the first time since